

ICBL statement on Transparency

20th Meeting of States Parties to the Mine Ban Treaty, 21-25 November 2022

President and delegates,

Thank you for the opportunity to speak on the important topic of transparency measures.

This Mine Ban Treaty is one of the most universally adhered-to international disarmament instruments. As an exemplar of multilateralism, it has made a huge global impact by stigmatizing antipersonnel mines, providing a framework for their eradication, and ensuring the protection, dignity, and rights of individuals. This success story is underpinned by trust and confidence; unfortunately, two qualities in short supply and desperately needed today.

Transparency reporting is a key tool for maintaining trust and confidence in the convention. By reporting on mine clearance, stockpile destruction, and national implementation measures, states are able to showcase their accomplishments and impact. States are required to provide a report no later than 180 days after joining the treaty, and to submit annual updates by the 30th of April.

There has been good compliance from states providing initial transparency reports. However, as was noted on Monday in the presentation by the Chair of Cooperative Compliance, less than half of the states parties have met the annual reporting requirement. As was the case in 2021, 2020, and 2019, as of 14 November 2022, only 49% of States Parties to the Mine Ban Treaty have submitted updated annual Article 7 reports for calendar year 2021. A total of 83 States Parties have not yet submitted a report for calendar year 2021, of which, most have failed to provide an annual transparency report for two years, or more.²

States need to report now, and every year, regarding the commitments they adopted in the Oslo Action Plan, in particular under Action Item #8, at the convention's Fourth Review Conference. Regular reporting is essential to determining whether the Oslo Action Plan is making an impact.

_

¹ The 81 States Parties that submitted an Article 7 transparency report for calendar year 2021 (as of 14 November 2022): Albania, Algeria, Andorra, Angola, Argentina, Australia, Bangladesh, Belarus, Belgium, Bhutan, Botswana, Brunei Darussalam, Cambodia, Canada, Chad, Chile, Colombia, Costa Rica, Croatia, Cyprus, Czech Republic, Denmark, DRC, Ecuador, El Salvador, Estonia, Ethiopia, Finland, France, Germany, Greece, Guatemala, Guinea-Bissau, Holy See, Hungary, Iraq, Ireland, Italy, Japan, Jordan, Latvia, Liechtenstein, Lithuania, Malaysia, Malta, Mauritania, Mauritius, Mexico, Moldova, Monaco, Montenegro, Mozambique, Netherlands, New Zealand, Nicaragua, Niger, Norway, Peru, Poland, Qatar, San Marino, Senegal, Serbia, Slovakia, Slovenia, South Africa, South Sudan, Spain, Sri Lanka, Sudan, Sweden, Switzerland, Tajikistan, Thailand, Tunisia, Türkiye, UK, Uruguay, Yemen, Zambia, and Zimbabwe ² The 83 States Parties that have not submitted Article 7 reports for calendar year 2021 (as of 14 November 2022); those that have not submitted reports for two or more years are noted in *italics*: Afghanistan, *Antigua and Barbuda*, Austria, *Bahamas*, Barbados, Belize, Benin, Bolivia, BiH, Bulgaria, Brazil, Burkina Faso, Burundi, Cameroon, Cabo Verde, CAR, Comoros, Republic of the Congo, Cook Islands, Côte d'Ivoire, Djibouti, Dominican Republic, Dominica, Equatorial Guinea, Eritrea, Eswatini, Fiji, Gabon, The Gambia, Ghana, Grenada, Guinea, Guyana, Haiti, Honduras, Iceland, Indonesia, Jamaica, Kenya, Kiribati, Kuwait, Lesotho, Liberia, Luxembourg, Madagascar, Malawi, Maldives, Mali, Namibia, Nauru, Nigeria, Niue, North Macedonia, Oman, Palau, Palestine, Panama, Papua New Guinea, Paraguay, Philippines, Portugal, Romania, Rwanda, Saint Kitt sand Nevis, Saint Lucia, Saint Vincent and the Grenadines, Samoa, São Tomé and Príncipe, Seychelles, Sierra Leone, Solomon Islands, Somalia, Suriname, Tanzania, Timor-Leste, Togo, Trinidad and Tobago, Turkmenistan, Tuvalu, Uganda, Ukraine, Vanuatu, and Venezuela

The Committee on Cooperative Compliance should closely follow-up with states in order to ensure on time submissions of their pending Article 7 reports, especially from those states with Article 5 clearance obligations and those states who are responsible for a significant number of landmine victims.

Submission of an annual Article 7 transparency report is the minimum level of participation a state can make to the convention. Doing so will help demonstrate their commitment to ensuring that the Mine Ban Treaty succeeds in achieving the goal of a world without antipersonnel mines.

الرئيس والمندوبون،

شكراً لإتاحة الفرصة لي للتحدث عن موضوع هام مثل تدابير الشفافية.

اتفاقية حظر الألغام هي احد من أكثر الاتفاقيات الدولية لنزع السلاح تقيدًا عالميًا. كنموذج للتعددية ، فقد أحدثت تأثيراً عالمياً هائلاً من خلال وصم الألغام المضادة للأفراد ، وتوفير إطار عمل للقضاء عليها ، وضمان حماية الأفراد وكرامتهم وحقوقهم. قصة النجاح هذه مدعومة بالثقة والمصداقية. لسوء الحظ ، هاتين الصفتين ناقصات ونحن بحاجة ماسة لهما اليوم.

نقارير الشفافية أداة رئيسية للحفاظ على الثقة في الاتفاقية. من خلال الإبلاغ عن إزالة الألغام وتدمير المخزونات وتدابير التنفيذ الوطنية ، تستطيع الدول عرض إنجازاتها وتأثيرها في هذا المجال. يتعين على الدول تقديم معلومات في غضون 180 يومًا بعد بدء النفاذ وتقديم معلومات محدثة سنوياً بعد ذالك.

كان هناك التزام جيد من الدول التي قدمت معلوماتها الأولية. ومع ذلك ،أقل من نصف الدول الأطراف في الاتفقية قد أوفت بمتطلباتها لتقديم تقارير سنوية. كما كان الحال في 2021 و 2020 و 2019. اعتبارًا من 14 نوفمبر 2022 ، قدمت فقط 49٪ من الدول الأطراف في اتفاقية حظر الألغام تقاريرها السنوية المطلوبة محدثة للمادة 7 للسنة التقويمية 2021. ما مجموعه 83 دولة طرف لم تقدم بعد قدمت تقريرًا عن السنة التقويمية 2021 ، فشل معظمها في تقديم تقرير شفافية سنوي لمدة عامين أو أكثر.

يتعين على الدول تقديم تقارير الآن ، وكل عام ، بشأن الالتزامات التي اعتمدتها في خطة عمل أوسلو ، ولا سيما في إطار بند العمل رقم 8 ، في المؤتمر الاستعراضي الرابع للاتفاقية. يعد تقديم التقارير بانتظام أمرًا ضروريًا لتحديد ما إذا كانت خطة عمل أوسلو لها تأثير.

يجب على لجنة الامتثال التعاوني أن تتابع عن كثب الاتصال بالدول من أجل ضمان تقديم تقارير ها المعلقة بموجب المادة 7 في الوقت المناسب ، وخاصة من الدول التي لديها التزامات بإزالة المادة 5 والدول المسؤولة عن عدد كبير من ضحايا الألغام الأرضية.

يعتبر تقديم تقرير الشفافية السنوي بموجب المادة 7 من الاتفاقية, الحد الأدنى من مستوى المشاركة الذي يمكن أن تقوم به الدولة في الاتفاقية. القيام بذلك سيساعد في إظهار التزامهم بضمان نجاح معاهدة حظر الألغام في تحقيق هدف عالم خالٍ من الألغام المضادة للأفراد.